
                                                                          
  L’equip de govern a l’Ajuntament d’Artà sotmet a la consideració del PLE la següent: 

 
 

MOCIÓ 
Moció sobre la importació a Mallorca de residus sòlids tractats  

 
Durant les darreres setmanes han aparegut als mitjans de comunicació notícies sobre la decisió del 
Consell Insular de Mallorca d'importar fems a l’illa de Mallorca per tal de que sigui incinerat a la planta 
de valorització energètica de Son Reus. Aquesta idea es justifica per part dels representants polítics del 
CIM, amb que, aquesta és una alternativa “creativa i d’enginy del Partit Popular” per tal d’evitar un augment 
de la taxa d’incineració d'aproximadament un 40 %. 

Aquesta idea genèrica que surt als mitjans de comunicació, ha estat confirmada per part de la mateixa 
Consellera de Medi Ambient del CIM, la Sra. Catalina Soler, durant la reunió celebrada a la seu de la 
FELIB del passat 5 de setembre davant els batles i regidors dels ajuntaments de Mallorca. 

Per altra banda, a instàncies del Consell de Mallorca s’ha aprovat al Parlament de les Illes Balears una 
esmena al Projecte de llei de mesures urgents per a l’activació econòmica en matèria d’indústria i 
energia, per tal de possibilitar el “tràfic” de fems prèviament tractat provinent de fora de les Illes 
Balears i dins l’àmbit de la Unió Europea.  

Estant clara quina és la intenció del CIM en aquest sentit, aquesta proposta suposarà l’arribada de fems 
de diferents ciutats italianes, angleses i irlandeses, convertint l’illa de Mallorca en un potent receptor de 
fems d’arreu d’Europa. Això perjudicarà, encara més, la imatge turística de Mallorca, així com el cost 
ecològic i ambiental que haurà d’assumir el nostre territori. 

En aquest sentit consideram també, que el fet de que estigui prevista l’arribada d’aquests fems al port 
d’Alcúdia suposarà un impacte visual molt dolent per la Badia d’Alcúdia (inclòs el nostre municipi). 
Posteriorment, tots els aspectes negatius que suposarà el transport terrestre dels fems des del port 
d’Alcúdia fins a la planta de Son Reus, travessant tota l’illa amb camions carregats de fems. 

El Consell de Mallorca està intentant, amb aquest projecte, aconseguir més ingressos per una empresa 
privada com és TIRME, amb l’amenaça que si no es desenvolupa aquesta idea, es veuran obligats a 
pujar la taxa d’incineració als ciutadans de manera severa. Aquesta filosofia sorprèn, més en un moment 
de greu crisi econòmica com l’actual, enlloc d’aprofitar aquesta situació per revisar les clàusules 
contractuals que lliguen el CIM amb TIRME directament, i  amb els ciutadans indirectament. 

Arribats en aquesta situació actual, es evident que aquest sistema respon a una lògica perversa 
que anteposa els interessos de les empreses que conformen TIRME, per damunt als de tots els 
ciutadans. Això ho demostren les següents evidències: 

1. Els forns de Son Reus tenen una capacitat per incinerar 700.000 tones de fems i, a dia d’avui, no 
arriben a les 400.000 tones. Producte d’una previsió totalment sobredimensionada o tal volta 
d'un planejament econòmic perfectament calculat. 

2. El CIM només planteja dues alternatives; importar fems d’arreu d’Europa o pujar la taxa 
d’incineració un 40 % als ciutadans, quan la revisió del contracte també és una opció. 

3. A Mallorca, els ciutadans han de pagar més de taxa d’incineració per generar menys fems 
(rebuig). El fet que es produeixi menys fems de fracció rebuig ha de ser sempre una bona 
notícia i no s’ha de castigar als ciutadans a pagar més o fer-los xantatge per a que acceptin 
l’augment de la contaminació important fems d’altres països. 

4. Varis estudis realitzats per professionals sanitaris demostren que els furans i dioxines que emet 
Son Reus tenen potencial per a ser un greu problema de salut. 



5. La ineficiència d’aquest sistema impedeix que les iniciatives de gestió de residus vertaderament 
ecològiques es puguin consolidar com la pràctica habitual, cosa que també posa en perill el 
benestar i la salut de les futures generacions. 

6. Les cendres obtingudes en el procés de contaminació, s’emmagatzemen encimentades en un 
depòsit de seguretat però això suposa utilització de territori a una illa limitada com Mallorca i 
deixa les portes obertes a possible contaminació al llarg dels anys. 

Tots aquests punts fan evident que als polítics que governen a les Illes no els interessa invertir en 
Reducció, Reutilització i Reciclatge. I no només això, sinó que decideixen castigar als municipis que 
seleccionen la matèria orgànica impulsant un nou impost a la seva gestió, fins ara gratuïta, i ignorant els 
esforços de certs municipis de Mallorca en la separació dels residus. 

Finalment, no podem deixar de fer referència al paper que hi juga la Unió Europea dins d’un projecte 
de “tràfic” de residus entre països europeus. No podem oblidar que el principi bàsic de tota gestió de 
residus que promou la normativa europea, descriu que l’ordre a seguir en una correcta gestió de residus, 
és el següent: REUTILITZACIÓ, RECICLATGE i, finalment, la VALORITZACIÓ ENERGÈTICA 
dels residus. Com veiem, a Mallorca no serà així. 

En quant al triple objectiu de la Unió Europea de cara a l’any 2020, redactats en la Directiva 
“20/20/20” (reducció emissions de CO2, augment eficiència energètica i energies renovables), pensam 
que en aquest camí en el qual ens encaminen, serà impossible arribar-hi; 

Davant aquesta situació, ens sorgeixen moltes qüestions, però una de bàsica: el Partit Popular està 
disposat a exercir la seva majoria absoluta a diverses institucions per modificar la política urbanística a 
cops de decret-llei i mesures d'urgència, tirar enterra una llei estatal de residus just aprovada després de 
dos anys de negociacions, però no a modificar i revisar les clàsules d'un contracte que sacrifica 20 anys 
de polítiques i iniciatives ciutadanes i municipals a favor de la reducció i el reciclatge. 

Finalment, cridam l’atenció sobre la contribució a la degradació de la política que representa prendre 
decisions com aquesta, de tanta transcendència per al present i el futur de Mallorca, sense comptar amb 
l’opinió expressada de forma explícita i lliure pels mallorquins. Aquest és un requeriment propi de la 
regeneració democràtica que els ciutadans i ciutadanes demanen insistentment a les nostres institucions 
perquè es superi el seu descrèdit i el seu allunyament dels interessos de la majoria.  
 
Per tot això, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta els següents acords: 

1. L'Ajuntament d’Artà es manifesta en contra de la decisió del Consell Insular de Mallorca 
d’impulsar el projecte d’importació de fems d’altres països d’Europa per incinerar a Son Reus, 
com també de que s’incrementi la taxa d’incineració. 

2. L'Ajuntament d’Artà insta al Consell de Mallorca a revisar les clàusules del contracte amb 
TIRME per tal d’evitar la pujada de la taxa i la importació dels residus. 

3. L'Ajuntament d’Artà sol·licita a la Comissió Europea que es manifesti sobre si aquesta iniciativa 
compleix amb les actuals Directives de residus i si posa en risc els objectius per al 2020 uns 
objectius de reutilització i reciclatge del 50 % dels residus urbans. 

4.  El ple de l’Ajuntament d’Artà proposa la petició per a la realització d’una consulta popular a la 
qual es plantegi als ciutadans i ciutadanes la següent pregunta: està d’acord vostè amb la importació a 
Mallorca de residus (fems)procedents de l’exterior, per a la seva incineració a Son Reus? 

5. Trametre aquest acord a les institucions esmentades. 

 

 
Artà, 30 d’octubre de 2012. 


